



IMPORTANT NOTICES

1. "RADIO BROADCASTS"

At its November meeting, CHA Council decided that it was important that the CHA participate in the Social Science Federation of Canada's (SSFC) radio programming project. Through a series of two minute interviews to be distributed to radio stations throughout Canada, the SSFC wants to make Canadians more aware of the nature of the social sciences and the results of research in this area. This series entitled "Did you know that...?" begins broadcasting in January. The interviews will be conducted by Mildred Macdonald.

Almost all the associations and universities who are members of the SSFC have provided financial assistance for this project which has also received a grant from the Federal minister of Science and Technology. The CHA contributed \$700 on an experimental basis for one year. It is important that historians take this opportunity to publicize their research through a medium that will reach a broader audience than the more traditional means.

For reasons of costs, Mildred Macdonald will be working mainly out of Ottawa. However, although Ottawa based, it is not intended that the radio programme be Ottawa-oriented. We are asking historians who may be passing through Ottawa at one time or another during the next twelve months, to notify the CHA secretariat and provide the following information: name, affiliation and phone number (office and home). We will then pass

AVIS IMPORTANTS

1. "CAPSULES" RADIOPHONIQUES

Lors de sa dernière réunion (2 et 3 novembre) le conseil de la SHC a décidé qu'il serait important que la SHC participe au projet de "capsules" radiophoniques mis sur pied par la Fédération canadienne des sciences sociales (FCSS). Brièvement, la FCSS veut, au moyen de courtes entrevues radiophoniques d'une durée de deux minutes chacune qui seront distribuées, pour diffusion, aux stations de radio à travers le Canada, faire mieux connaître la nature des sciences sociales ainsi que les résultats des recherches qui se font dans ce domaine. Cette série, qui débutera en janvier prochain, s'intitulera Le saviez-vous? Marie-Josée Dancoste sera chargée des entrevues.

Presque toutes les associations et universités membres de la FCSS participent au budget de la série, qui a de plus reçu une subvention du ministère fédéral des Sciences et de la technologie; notre participation monétaire sera de 700\$ et notre engagement est, pour le moment, expérimental (1 an). Cela dit, il est impérieux que les historiens saisissent cette occasion qui leur est offerte de faire part de leurs recherches de cette façon qui, sans doute, touchera, dans l'immédiat, beaucoup plus de gens que par les moyens conventionnels.

Pour des raisons de coûts, Marie-Josée Dancoste devra travailler d'Ottawa. Or, l'intention n'est pas, loin de là, de diffuser seulement les historiens de la région d'Ottawa. Nous demandons donc à tous les historiens qui prévoient passer par Ottawa, à un moment ou à un autre dans les prochains 12 mois, de prévenir le secrétariat de la SHC à l'avance en lui fournissant les données suivantes:

TABLE OF CONTENTS/TABLE DES MATIERES

Avis importants/Important notices	
"Capsules radiophoniques"/"Radio Broadcasts"	p. 1- 2
Colloques subventionnés par la SHC/Workshops on Thematic Issues	2
Programme préliminaire/Preliminary Programme	3- 9
Directive pour voyage/Policy for travel	10-11
Procès-verbal de Montréal/Minutes of the Annual General Meeting in Montréal	11-15
Enseignement de l'histoire/The Teaching of History	15-19
Prix/Prizes	19-20
Recensement de 1891/1891 Census Records	21
La Société de l'histoire de l'Aviation canadienne/The Canadian Aviation Historical Society	21
L'histoire britannique telle qu'elle est enseigné et rédigée au Canada/ Writing and Teaching British History in Canada	21-22
Conférences/Conferences	22-24
Obituaries/Nécrologie -- Michel Brunet, Richard Glover, Léo Roback	24-29
Informations d'intérêt général/General Information	29-36

on this information to Michelle Albagli from the SSFC. From then on, the contact should be directly between you and the SSFC. If you prefer, you can contact directly Michelle Albagli at the following address or call her at (613) 238-6112. Reverse the charges if necessary. Social Science Federation of Canada, 151 Slater Street, Ottawa, Canada. K1P 5H3. All historians are invited to respond to this appeal.

* * * * *

2. WORKSHOPS ON THEMATIC ISSUES

In the summer of 1984, CHA Council decided to fund, on an annual basis, a series of thematic workshops. The association will provide up to \$2500 for workshops co-sponsored by history departments at Canadian universities or by other appropriate institutions. For the academic year 1986-87, three such workshops will be funded. The CHA believes that the historical profession can be advanced by encouraging workshops that cover a broad range of themes and topics. Proposals will be evaluated through an adjudication system authorized by the Council of the Association. Proposals (300 words, maximum) must be received by the CHA Secretariat by 1 May 1986. Proposals will be evaluated by 1 July by a three member committee authorized by the CHA Council. The following criteria will be used:

1. Importance for historians with diverse interests (e.g., non-canadianists, canadianists, social, intellectual, political);
2. Theoretical significance;
3. Methodological implications;
4. Organizational format;
5. Allocation of grants to meet needs of historians in different regions over a reasonable period of time;
6. Level of support from cohosting institutions.

Application forms are available from the Secretariat of the Canadian Historical Association. Proposals should be sent to "Workshops on Thematic Issues", Secretariat, Canadian Historical Association, 395 Wellington Street, Ottawa, Ontario. K1A 0N3.

In 1985-86: one workshop funded, organized by Peter Baskerville, University of Victoria, on A Micro History Workshop: Theory and Method for Regional Studies.

* * * * *

vos nom, titre, affiliation, numéros de téléphone (bureau et domicile). Nous ferons aussitôt le nécessaire pour que Michelle Albagli de la FCSS soit avisée et les contacts auront par la suite lieu directement entre la FCSS et vous. Si vous préférez, vous pouvez encore fournir ces renseignements directement à Michelle Albagli soit par écrit (Fédération canadienne des Sciences sociales, 151, rue Slater, Ottawa, Canada. K1P 5H3) soit au téléphone, à frais virés (613) 238-6112. Tous les historiens sont invités à répondre à cet appel.

* * * * *

2. COLLOQUES SUBVENTIONNES PAR LA SHC

A l'été 1984, le conseil de la Société historique du Canada (SHC) a décidé de subventionner, sur une base annuelle, quelques colloques jusqu'à un maximum de 2,500\$ chacun. La SHC croit que toute la profession historique saura profiter, au cours des ans, de cet encouragement monétaire. Ces colloques, qui peuvent traiter d'un seul sujet à caractère historique ou de plusieurs thèmes à la fois, doivent également être subventionnés par un (ou des) département(s) d'histoire d'universités canadiennes ou par d'autre(s) institution(s) qualifiée(s) (par exemple, des agences gouvernementales). Pour l'année académique 1986-87, trois colloques seront ainsi appuyés. Les propositions devront être reçues par le secrétariat de la SHC au plus tard, le 1^{er} mai 1986: ces résumés ne devront pas dépasser 300 mots. Leur évaluation sera faite, avant le 1^{er} juillet 1986, par un comité de trois membres autorisé par le conseil de la SHC. Ce comité basera ses décisions sur les critères suivants:

1. importance du colloque pour tous les historiens (non canadianistes, canadianistes, sociaux, intellectuels, politiques, etc.);
2. signification théorique;
3. méthodologie;
4. organisation;
5. distribution des subventions, au cours des ans, de façon à satisfaire toutes les régions du pays;
6. niveau de l'appui fourni par les autres institutions participantes.

Pour obtenir les formulaires appropriés ou tout autre renseignement, veuillez vous adresser à: Colloques, Secrétariat, La Société historique du Canada, 395, rue Wellington, Ottawa, Ontario. K1A 0N3.

Année 1985-86: un colloque subventionné, organisé par Peter Baskerville à l'université de Victoria, sur A Micro History Workshop: Theory and Method for Regional Studies.

* * * * *